
«لو با پروفسور «روبرتو پدیدار و گفت
در ۲۸ مهر ۱۳۹۴، ی نشست آینده پژوه در اداره کل فرهن و ارشاد اسلام استان اصفهان با
حضور پروفسور روبرتو پل، صاحب کرس نظریه پردازی و آینده پژوه و سیستمهای پیش نر
در یونسو، برگزار شد. در این جلسه که بیش از سه ساعت طول کشید، مجال دست داد تا
مترجم چیره و توانا دعوت شده بود و م ذارم. خوشبختانه یرا با ایشان در میان ب مطالب
توانسـت بـا اشـراف بـر اصـطلاحات علمـ، مطـالب را ترجمـه کنـد. روبرتـو، انلیسـ را بـا لهجـه

ایتالیای ادا م کرد.

دستم در این گفتو، م توانم بویم روبرتو پل را فردی متواضع و پخته یافتم. او ابتدا درباره
دشواری درک مفاهیم جامعه شناس سخن گفت و اظهار داشت که «پس از بیست سال تازه
فهمیــده ام کــه جــامعه شناســ چیســت.» آن گــاه در مــورد آینــده پژوهــ ســخن گفــت و در ایــن
خصوص که آینده پژوهان در مورد آینده زندگ بشری چه گفته اند و چه دیدگاه های را مطرح
را بیان کرد. مطالب او تقریبا هیچ دانش تازه ای برایم نداشت. دوستان سوالات کرده اند مطالب

را مطرح کردند اما طولان ترین گفتو میان اینجانب و او رخ داد.

به او گفتم که «چه مقدار در مورد فرجام جهان از دیدگاه مذاهب ابراهیم م داند؟» روبرتو گفت
«تقریباً هیچ!» به او گفتم «چقدر به آسیب های تخصص گرای و مهجوریت علوم کل نر اشراف
دارید؟ »در این مورد گفت: «تخصص اگر چه خوب است اما ناه ما به جهان مشب م کند و
باید برای این مسئله فری کرد (گفته مرا تصدیق کرد) و علوم کل نر م تواند این مشل را تا

حد زیادی حل کند.»

به او گفتم «بسیاری از اندیشمندان معتقدند که انقلاب اسلام، بر آینده جهان تاثیرات ژرق خواهد
گذاشت و به نظر من عصر آینده عصر خمین خواهد بود. عصری که ملت های مستضعف جهان
بیدار م شوند و مناسبات ظالمانه دنیا را به هم م ریزند.» به او
گفتم «مدت در ایران بمان و امام خمین را بشناس» دیر اینه «باید
فرجـام جهـان را بدانیـد. خیلـ بیـش از یـ میلیـارد انسـان معتقـد بـه
منجـ هسـتند و مـ دانیـم کـه روزی منجـ جهـان همـراه پیـامبر شمـا
(حضرت عیس عل نبینا و علیه السلام) ظهور م کند و جهان و
جامعه و انسان را به فطرت پاک و ناب خود باز م گرداند. این همه
هیاهو و زوائد از زندگ و اندیشه انسان زدوده م شود و آنچه مهم
مثلا آینده پژوه نباید خود را به آینده پژوه است. ی تاپرستو توحید و ی شود اخلاق انسان م
ی کارخانه محصولات شوینده محدود کند. بله آن هم خوب و لازم است (مثلا آسیب های محیط
زیست آن را مطالعه کند و هشدار بدهد) اما آن چه مهم است این است که ما مسائل بسیار مهم
تری را آینده پژوه کنیم و ببینیم چه بر سر انسانیت و اخلاق و دانش م آید و چه کسان در این

میان مؤثّر هستند.»
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روبرتو از این سخنان استقبال کرد و گفت «برای این نوع مباحث احترام زیادی قائل هستم.»

 

 

 

 

 


